

PEOPLE'S DEMOCRATIC REPUBLIC OF ALGERIA

- Capital: Algiers
- Official Language: Arabic, Amazigh
- Total Population: 35,631,325
- Under-five mortality rate: 32/1000 live births
- Human Development Index: 84/177
- Expected years of schooling (of children under 7): 13.6 years for children under 7 years of age
- Life Expectancy: 76.3 years



The “Manara Network: A civil society for Child’s Rights” was designed and implemented by Save the Children Sweden (SCS) in collaboration with the International Bureau for Children’s Rights (IBCR), along with local civil society organisations (CSOs) from the Middle East and North Africa. The objective of the project is to contribute to the effective development and implementation of policies, strategies, and legislation in line with the Convention on the Rights of the Child throughout the region. The project aims to establish a regional child rights network of CSOs in the region by supporting and strengthening the capacity of local organisations in four main areas: analysis and reporting, coordination and networking, advocacy, and child rights programme mainstreaming. Funding for this project was made possible thanks to the Swedish International Development Agency.

Commendable practices

Child helpline

Since 2008, the Algerian network “NADA” for the Defence of Children’s Rights has launched a free telephone hotline within the framework of its programme “Je t’écoute” intended for abused children, children in conflict with the law and/or children who are in danger. This toll-free number is a listening service for children, where they can talk about their problems and concerns in their family life and at school, as well as a support and accompanying service to families who make use of this hotline. The programme was launched as a pilot project in the wilaya of Algiers and has allowed for the mastering of assistance and management mechanisms of difficult and urgent situations. Furthermore, it has enabled the appointment of professionals within different associations. Since the launch of the programme, more than 28,947 phone calls have been received denouncing acts of violence and abuse against children. The toll-free number received 13,563 calls between June 2010 and December 2011.

Juvenile justice reform

UNICEF has been working with a multi-sectoral group from the leading institutions concerned with minors in conflict with the law in order to see what was being done and how the link was being made between justice administrators and other institutions. Thereafter, UNICEF was able to identify an initial training programme, under testing since two years, including 30 hours of initial teaching to students of the magistracy. The magistrate’s training is currently three years, but the training regarding the rights of the child has gone from occasional to more systematic. Nevertheless UNICEF continues to work with the Superior School of the Magistracy regarding the implementation of a specialised training. This initiative will constitute the first specialised training programme for children’s court judges. The project is still at a preliminary stage and UNICEF hopes for a version of the programme next year.

Current Status of Children’s Rights

The People’s Democratic Republic of Algeria ratified by presidential decree the Convention on the Rights of the Child (CRC) on 16 April 1993 and has subsequently submitted two State reports to the Committee on the Rights of the Child (Committee). The latest concluding observations of the Committee were issued on 12 October 2005, at which point it was requested that Algeria submits both its third and fourth State reports (late for submission) in one document before 15 May 2010, which the country did on 18 May 2009. The Republic adhered to the Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the involvement of children in armed conflict on 6 May 2009 and to the Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the sale of children, child prostitution and child pornography on 27 December 2006. Since the Committee issued its latest concluding observations in 2005, the Republic has made progress in taking into consideration children’s rights, particularly the child at risk/in vulnerable situations. The government has launched a national plan of action as well as created special institutions in furtherance of the promotion of children’s rights. It has financially supported and reinforced its partnerships with civil society’s organisations. It has adopted national comprehensive social strategies to improve education rights as well as put in place programmes to fight neo-natal mortality. Some projects were implemented thanks to the collaboration of international organisations, while others were initiated by the civil society for the promotion of the rights of the child, including but not limited to, the discrimination against children living with a disability or family planning. The child is a full-fledged citizen and his/her rights as prescribed in the CRC are enshrined in the Constitution as well as in the Algerian legislation. Furthermore, the recent legislative amendments to the civil status law or the family law have provided for a better protection of children’s rights. However, the social programmes are not equitable enough and are in need of greater coherence. Also, there are shortcomings within the legal and judiciary system pertaining to child protection, outdated to address issues of importance such as children without families or in conflict with the law. New implementation mechanisms are necessary as well as a national debate of all stakeholders.

Country partner organisation

The Algerian network for the defense of the rights of the child, “NADA”, has been established in 2004, following consultation among civil society stakeholders. The latter discussed adequate methods and means of implementation in order to promote and protect children’s rights in compliance with the Convention on the Rights of the Child. To this day, Nada is composed of more than 100 organisations in Algeria, who work in the field, through the promotion, protection and advocacy of children’s rights.

Web: <http://www.nada-dz.org> | Email: contact@nada-dz.org | Phone: +213 23 7985

International and Regional Human Rights Conventions/Treaties

Convention on the Rights of the Child (CRC)
Protocol to the CRC - Children and armed conflict
Protocol to the CRC - Sale of children,
Elimination of Racial Discrimination (ICERD)
Elimination of Discrimination against Women (CEDAW)
Optional Protocol to CEDAW
IC - Economic, Social, and Cultural Rights (ESCR)
IC - Civil and Political Rights (ICCPR)
Protocol to the ICCPR
Second Protocol to the ICCPR
Convention Against Torture (CAT)
Protocol to the CAT
Rights of Persons with Disabilities (CRPD)
Protocol to the CRPD
Protection from Enforced Disappearance
Status of Refugees
Protocol relating the Status of Refugees
Reduction of Statelessness
Protection of the Rights of All Migrant Workers
Convention - Suppression of the Traffic in Persons
Palermo Protocol - Trafficking in Persons
Consent to Marriage
ILO C-138 – Minimum age for employment
ILO C-182 – Child Labour
Intercountry Adoption
Civil Aspects of International Abduction
Discrimination in Education
Geneva Convention (I)
Geneva Convention (II)
Geneva Convention (III)
Geneva Convention (IV)
Geneva Protocol I
Geneva Protocol II
Rome Statute of the International Criminal Court
Ottawa Treaty - Landmines
Firearms Protocol
Convention on Cluster Munitions

Ratified/Accession
 Signature
 No action



- العاصمة: الجزائر
- اللغة الرسمية: العربية والأمازيغية
- عدد السكان: 35.631.325
- معدل وفيات الأطفال تحت سن الخامسة: 32/1000 ولادة
- مؤشر التنمية البشرية: 84/177
- سنوات الدراسة المتوقعة: 13.6
- سنوات للأطفال تحت سن السابعة
- متوسط العمر المتوقع: 76.3 سنوات



"شبكة منارة: مجتمع مدني لحقوق الطفل" من تصميم وتنفيذ المنظمة السويدية لرعاية الأطفال بالتعاون مع المكتب الدولي لحقوق الطفل، إلى جانب منظمات المجتمع المدني من الشرق الأوسط وشمال أفريقيا. يهدف المشروع إلى المساهمة في وضع وتنفيذ سياسات واستراتيجيات وتنشيطات تتماشى مع اتفاقية حقوق الطفل في المنطقة، ويسعى المشروع إلى إنشاء شبكة إقليمية لحقوق الطفل تضم منظمات المجتمع المدني في المنطقة من خلال دعم قدرات المنظمات المحلية وتعزيزها في أربعة مجالات هي: التحليل ورفع التقارير، والتنسيق والتشبيك، والمناصرة، ودمج برنامج حقوق الطفل. وحظي هذا المشروع بالتمويل بفضل وكالة التنمية الدولية السويدية.

الممارسات الفضلى

لقد أطلقت شبكة "ندى" الجزائرية للدفاع عن حقوق الطفل خط اتصال للمساعدة ضمن إطار برنامج "أسمعك Je t'écoute" الذي يستهدف الأطفال ضحايا الإساءة و/أو الأطفال في مواجهة القانون و/أو الأطفال في خطر، ويقدم هذا الخط المجاني خدمة الاستماع إلى الأطفال فيمكنهم التحدث عن مشاكلهم ومشاعرهم في أسرتهم وفي المدرسة، ويقدم كذلك الدعم وخدمة المرافقة للأسر التي تستخدم هذا الخط. لقد أطلق البرنامج كمشروع ريادي في ولاية الجزائر وسمح بتعزيز آليات الإدارة والمساعدة في الحالات الصعبة والطارئة. فضلاً عن ذلك، سمح بتعيين الخبراء في جمعيات مختلفة، ومنذ إطلاق البرنامج، جرى أكثر من 28,947 اتصالاً هاتفياً للتبليغ عن حالات عنف وإساءة بحق الأطفال. وتلقى الخط المجاني 13,563 اتصالاً بين حزيران/يونيو سنة 2010 وكانون الأول/ديسمبر سنة 2011.

لقد عملت اليونسف مع مجموعة متعددة القطاعات من المؤسسات الريادية المعنية بقضايا الأحداث في مواجهة القانون من أجل تحديد التدابير المتخذة وكيفية الربط بين القضاء والمؤسسات الأخرى. فتمكنت من تحديد برنامج تدريبي أولي رهن الاختبار منذ عامين، بما في ذلك 30 ساعة من التدريس الأولي للقضاة المتدرجين، ويمتد تدريب القضاة حالياً لثلاث سنوات لكن التدريب حول حقوق الطفل لم يعد مسألة عرضية بل منهجية. مع ذلك، تستمر اليونسف بالعمل مع المدرسة العليا للقضاء من أجل تطبيق تدريب متخصص. وتشكل هذه المبادرة أول برنامج تدريبي متخصص للقضاة في محاكم الأحداث، وما زال المشروع في مرحلة أولية وتأمل اليونسف بإصدار نسخة جديدة للبرنامج في السنة المقبلة.

الوضع الحالي لحقوق الأطفال

صدقت الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية على اتفاقية حقوق الطفل بتاريخ 16 نيسان/أبريل سنة 1993 ورفعت منذئذ تقريراً دولياً إلى لجنة حقوق الطفل. وبدورها أصدرت اللجنة ملاحظاتها الختامية الأخيرة بتاريخ 12 تشرين الأول/أكتوبر سنة 2005 وطلب من الجزائر حينها رفع تقريرها الثالث والرابع (للذين تأخر رفعهما) في وثيقة واحدة قبل 15 أيار/مايو سنة 2010، وهو ما قامت به بتاريخ 18 أيار/مايو سنة 2009. وانضمت الجزائر إلى البروتوكول الاختياري بشأن اشتراك الأطفال في الصراعات المسلحة بتاريخ 6 أيار/مايو سنة 2009 وإلى البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن بيع الأطفال وبغاء الأطفال والمواد الإباحية عن الأطفال بتاريخ 27 كانون الأول/ديسمبر سنة 2006. ومنذ صدور الملاحظات الختامية الأخيرة التي قدمتها اللجنة سنة 2005، أحرزت الجزائر تقدماً في أخذ حقوق الطفل في الاعتبار، وتحديدًا الطفل المعرض للخطر/لأوضاع خطيرة، وأطلقت الحكومة خطة عمل وطنية وأنشأت مؤسسات خاصة لتعزيز حقوق الطفل. وعززت شراكاتها مع منظمات المجتمع المدني ودعمتها مالياً؛ كما اعتمدت إستراتيجيات اجتماعية شاملة وطنية لتحسين الحق بالتربية ووضع برامج لمكافحة وفيات المواليد الجدد. وطُبقت بعض المشاريع بفضل التعاون بين المنظمات الدولية بينما أطلق المجتمع المدني مشاريع أخرى لتعزيز حقوق الطفل، بما فيها على سبيل المثال لا الحصر مشاريع حول التمييز ضد الأطفال ذوي الإعاقات أو حول تنظيم الأسرة. الطفل مواطن كامل الأهلية وحقوقه المنصوص عليها في اتفاقية حقوق الطفل مكرسة في الدستور والتشريع الجزائري. وتلحظ التعديلات الجديدة في قانون الأحوال الشخصية أو قانون الأسرة حماية أفضل لحقوق الطفل، لكن البرامج الاجتماعية ليست منصفة كفاية وتحتاج ترابطاً أكبر. وينطوي النظام القضائي والقانوني الخاص بحماية الطفل على ثغرات عدة ويعتبر بالياً فهو لا يسمح بمعالجة قضايا مهمة مثل قضية الأطفال بدون أسرة أو قضية الأطفال في مواجهة القانون. ولا بد من تطوير آليات تطبيق جديدة وإجراء نقاش وطني بين كل الجهات الفاعلة.

المنظمة الشريكة في الجزائر

ندى-الشبكة الجزائرية للدفاع عن حقوق الطفل: تأسست سنة 2004 بعد التشاور بين مختلف الجهات الفاعلة في المجتمع المدني التي ناقشت أساليب ووسائل التطبيق المناسبة من أجل تعزيز وحماية حقوق الطفل تماشياً مع اتفاقية حقوق الطفل. وتضم شبكة ندى 100 منظمة تنشط في هذا الميدان من خلال حماية حقوق الطفل وتعزيزها ومناصرتها.

الاتفاقيات/المعاهدات الدولية والإقليمية لحقوق الإنسان
اتفاقية حقوق الطفل
البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن اشتراك الأطفال في الصراعات المسلحة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن بيع الأطفال وبغاء الأطفال والمواد الإباحية عن الأطفال
الاتفاقية الدولية للقضاء على التمييز العنصري وبخاصة أشكاله
اتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة
العهد الدولي الخاص بالحقوق الاجتماعية والاقتصادية والثقافية
العهد الدولي الخاص بالحقوق السياسية والمدنية
البروتوكول الاختياري للعهد الدولي الخاص بالحقوق السياسية والمدنية
البروتوكول الاختياري الثاني للعهد الدولي الخاص بالحقوق السياسية والمدنية
اتفاقية مناهضة التعذيب وغيره من ضروب المعاملة أو العقوبة القاسية أو اللاإنسانية أو المهينة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية مناهضة التعذيب وغيره من ضروب المعاملة أو العقوبة القاسية أو اللاإنسانية أو المهينة
اتفاقية حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة
الاتفاقية الدولية لحماية جميع الأشخاص من الاختفاء القسري
الاتفاقية الخاصة بوضع اللاجئين
البروتوكول الخاص بوضع اللاجئين
الاتفاقية بشأن خفض حالات انعدام الجنسية
الاتفاقية الدولية لحماية حقوق جميع العمال المهاجرين وأفراد أسرهم
اتفاقية منع الاتجار بالأشخاص واستغلال بغاء الغير
بروتوكول منع وقمع ومعالجة الاتجار بالأشخاص وبخاصة النساء والأطفال
اتفاقية الرضا بالزواج والحد الأدنى لسن الزواج وتسجيل عقود الزواج
اتفاقية الحد الأدنى لسن العمل (رقم 138)
اتفاقية القضاء على أسوأ أشكال عمل الأطفال (رقم 182)
اتفاقية حماية الأطفال والتعاون في مجال التبني على الصعيد الدولي
الاتفاقية المتعلقة بالحوادث المدنية للاضطراب الدولي
اتفاقية مكافحة التمييز في مجال التعليم
اتفاقية جنيف الأولى لتحسين حال الجرحى والمرضى بالقوات المسلحة في الميدان
اتفاقية جنيف الثانية لتحسين حال جرحى ومرضى وعرقى القوات المسلحة في البحار
اتفاقية جنيف الثالثة بشأن معاملة أسرى الحرب
اتفاقية جنيف الرابعة المتعلقة بحماية المدنيين في وقت الحرب
البروتوكول الإضافي لاتفاقيات جنيف بشأن حماية ضحايا النزاعات المسلحة الدولية (البروتوكول الأول)
البروتوكول الإضافي لاتفاقيات جنيف بشأن حماية ضحايا النزاعات المسلحة الدولية (البروتوكول الثاني)
نظام روما الأساسي للمحكمة الجنائية الدولية
اتفاقية حظر استعمال وتخزين وإنتاج ونقل الألغام المضادة للأفراد وتدمير تلك الأسلحة
بروتوكول مكافحة صنع الأسلحة الباردة وأجزائها ومكوناتها والخزيرة والاتجار بها بصورة غير مشروعة
الاتفاقية بشأن الحائز العنقودية
تصديق/الانضمام
توقيع
عدم اتخاذ أي إجراء

